
Als hondenliefhebbers hebben we nogal 
wat verwachtingen en ideeën over de 
behoeften van onze honden en alles 

wat wij vinden dat goed voor hen is.
Wij vinden dat het noodzakelijk is voor het 
welzijn van onze hond, dat hij los kan lopen 
en vrij rond kan rennen. Hij heeft interactie 
nodig met andere honden, moet kunnen spe-
len met andere honden en veel actie om zijn 
energie kwijt te kunnen.

De vele recente onderzoeken leren ons steeds meer over de 
behoeften en emoties van onze hondenvrienden. Ook dat hon-
den dankzij hun eeuwenlange domesticatie een veel intensievere 
relatie opbouwen met mensen dan met hun soortgenoten en dat 
hondenhersenen, net als kinderhersenen, tijd nodig hebben om 
te ontwikkelen voor zij tot bepaalde dingen in staat zullen zijn. 

I n t e n s i e v e r e  r e l a t i e
Dat honden door de domesticatie een veel intensievere relatie 
opbouwen met mensen dan met hun soortgenoten, heeft heel wat 

begrenzen
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Tekst: Arjen van Alphen en Francien Koeman. Foto’s: Compasso Media

volgens de regels van de natuur

De Roedel heeft een heel eigen kijk op honden en eigen opvoeding- en trainings-

methode ontwikkeld. Arjen van Alphen en Francien Koeman proberen dit zoveel 

mogelijk aan te laten sluiten aan de wijze waarop honden dat onderling doen. In dit 

artikel geven zij hun visie op begrenzen. 

Populair hondenlosloopgebied. Allemaal onbekende mensen en honden. Niet iedere hond kan deze ‘vrijheid’ aan, wellicht overvragen we onze hond soms?
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implicaties op de behoeften van onze honden en op wat honden 
van mensen verwachten. Voldoen we wel aan die behoeften van 
onze hond, of doen we hen goed bedoeld juist tekort? Overvragen 
we ze niet teveel?
Veel van onze ideeën over wat goed en fijn is voor onze hond 
berust op onze eigen menselijke verwachtingspatronen en op het 
ideaalbeeld dat wij van honden hebben. Onze ideale hond luistert 
goed, trekt niet aan de lijn, kan zonder problemen loslopen, is 
sociaal dus kan prima spelen met andere honden, komt direct als 
hij geroepen wordt, kan overal mee naar toe, is zindelijk, sloopt 
niets en doet het geweldig bij het speuren, agility en de GG trai-
ningen.

W e r k e l i j k e  b e h o e f t e
Alles wat wij wel of juist niet van onze hond willen, kunnen we 
hem leren via training en het disciplineren van zijn gedrag. Maar 
voldoen we daarmee aan de werkelijke 
behoefte van onze hedendaagse hond, die 
zo gericht is op het aangaan van een relatie 
met de mens, vooral met zijn baas? 
Het trainen en disciplineren van honden 
blijft vaak beperkt tot ‘belonen of een belo-
ning onthouden (corrigeren)’. De belo-
ningen en de correcties zijn kortstondig, 
waarbij meestal hulpmiddelen worden 
gebruikt, zoals iets lekkers of een speciale 
riem of (hoofd)tuigje.
Feitelijk staat trainen in groot contrast met opvoeden. Het onder-
scheid maken tussen trainen en opvoeden is een menselijke 
uitvinding, een onderscheid dat honden – aanvankelijk – niet 
maken.

E m o t i o n e l e  r e l a t i e
Opvoeden wil zeggen; een sociale én een emotionele relatie 
opbouwen, waarbij zowel baas als hond zich prettig voelen en er 
alles aan doen om dat prettige gevoel te behouden en de relatie 
in stand t houden. Dit is geen kortstondige, maar juist een lang-
durende, voortdurende en levenslange beloning. Als je je op een 
bepaald moment niet prettig voelt in de relatie zul je er alles aan 
doen, om de relatie te herstellen zodat je je weer prettig voelt. 
Hierdoor is er voortdurend interactie en communicatie!
Wanneer je geen enkele sociale band hebt met een ander, zal die 

ander niet zo snel veel emoties bij je opwek-
ken. Dat ook honden emoties hebben zal geen 
hondenliefhebber tegenwoordig meer ontken-
nen. 
Om zich emotioneel prettig en veilig te kun-
nen voelen binnen een relatie heeft iedere 
hond, net als mensen, behoefte aan duidelijk-
heid en structuur. Hiervoor heeft onze hond 
een opvoeder nodig die hem begrijpt en goed 
verstaat, die geen dingen van hem verlangt 
waar hij zich mentaal en emotioneel onprettig 
bij voelt, zowel in de training als in de opvoe-
ding. Opvoeden, structuur geven en grenzen 
stellen geven elke opvoeder daarmee grote ver-
antwoordelijkheden. 

O v e r v r a g e n
Overvragen we onze honden niet vaak in wat 
voor hen sociaal, emotioneel en qua neurolo-
gische ontwikkeling op dat moment haalbaar 
is? Onbewust en goed bedoeld gebeurt dit 
regelmatig. Zo gaan wij ervan uit, dat een al 
‘getrainde en gekende’ oefening door de hond 
uitgevoerd kan worden, ‘gewoon’ als alleen 
technische oefening en zonder ons af te vragen 
of de hond mentaal en emotioneel al aan die 
oefening toe is, binnen de zich nog volop ont-
wikkelende sociale relatie met baas.
Natuurlijk kunnen we een hond via training al 
op vroege leeftijd leren ‘blijven’, voor zolang 
wij dat willen en op de plaats die wij willen. 

Gedrag en opvoeding
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Wanneer is een kwispelende 

rennende hond echt een vrolijke vrije 

hond en is het kwispelen en rennen 

geen stressverwerkende lichaamstaal?
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Maar om die oefening uit te kunnen voeren 
met een goed gevoel is wederzijds vertrouwen 
een erg belangrijke basis. Deze basis is niet te 
leren door simpel en alleen de oefening te trai-
nen, waarbij het - in onze mensenoptiek - wel 
of niet goed uitvoeren van de oefening voor de 
hond een kortstondige beloning of correctie 
tot gevolg heeft. 
Training technisch kan de hond de oefe-
ning prima uitvoeren. Terwijl we, als we de 
lichaamstaal van de hond goed observeren, 
regelmatig kunnen zien hoeveel inspanning 
het de hond kost om de oefening uit te voeren 
- spanning om niet op te staan, naar de baas 
te gaan, op te staan, gaan verliggen, op prik-
kels in de omgeving te reageren, verstrakkende 
spieren in zijn lijf en poten, ‘in de startblok-
ken’ liggen, van zijn plaats af kruipen en noem 
maar op. De manier waarop de hond de oefe-
ning uitvoert, laat zien dat hij zich hier niet 
prettig bij voelt. Mogelijk is hij in sociaal, emo-
tioneel of neurologisch opzicht eigenlijk nog 
helemaal niet toe aan deze oefening, waarbij de 
relatie met zijn baas voor hem op dat ogenblik 
verbroken is.

Onderzoek toont aan dat het vermogen om dit 
wel te kunnen nauw samenhangt met de ont-
wikkeling van de hersenen, net als bij mensen. 
Door hem te overvragen doen we onze hond 
in emotioneel en sociaal opzicht te kort, wat 
niet bevorderlijk is voor een fijne sociale relatie 
tussen baas en hond. Er is wel degelijk verschil 
tussen trainen en opvoeden…

G e e n  w o l f !
Er is en wordt veel onderzoek gedaan naar de 

verschillen en overeenkomsten tussen hond en wolf. Iedereen 
weet intussen, dat er door de domesticatie zelfs sociaal genetische 
verschillen zijn tussen wolven en honden. Evengoed blijven velen 
een deel van de hondenopvoeding richten op wat zij vinden dat 
basisbehoeften zijn van onze honden, want ‘hij stamt af van zijn 
wilde voorvader de wolf’.

M a a k t  s t u k
Voegt het loslopen, spelen of een oefening doorzetten iets toe 
aan de relatie tussen baas en hond? Wordt het wederzijds ver-
trouwen in elkaar hierdoor bevordert of maakt het iets stuk in 
die relatievorming, omdat de hond totaal op zichzelf wordt terug 
geworpen, het zelf uit moet zoeken of met heel veel spanning een 
trainingsoefening  naar onze normen correct uitvoert? Wanneer is 
een kwispelende rennende hond echt een vrolijke vrije hond en is 
het rennen en kwispelen geen stressverwerkende lichaamstaal? 

Ni  e t  z i c h t b a r e  c o r r e c t i e s
Honden zijn steeds bezig structuur te geven en grenzen te stellen 
aan elkaar, wat ze in het nest al leerden. Alleen zo komen zij te 
weten waar zij met elkaar aan toe zijn en of zij veilig met elkaar 
kunnen rennen en spelen. Daarbij wordt wel degelijk gecorri-
geerd. Deze correcties zijn meestal voor mensen niet zichtbaar, 
omdat dit bijna niet gebeurt door agressief gedrag zoals gegrom, 
uitvallen en vechten. Honden doen dit voornamelijk via geur, tast 
en lichaamstaal in spel, zoals elkaar omduwen, poten op elkaar 
leggen en blokkeren.  

Ni  e t  d o o r  g e w e l d
Onze neuzen schieten danig tekort, zodat voor ons het lichaam 
van onze hond de enige manier is om erachter komen hoe hij 
zich voelt. Als een hond veel cortisonen en adrenaline aanmaakt,  
kun je dit voelen aan  de spanning in zijn lichaam. Zijn lichaam 
laat ons weten of de  hond zich echt prettig voelt of niet. Een 
strak of juist los in zijn vel hondenlijf is de weerspiegeling zijn 
mentale staat en zijn emoties.
Om de hond altijd en overal te kunnen aanraken en de span-

Gedrag en opvoeding

Een moederhond geeft vertrouwen, laat veel toe, kijkt wat haar kind aan kan, en stelt o.a. grenzen door de interactie af te breken…
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D e z e l fd  e  o p b o u w
Via diezelfde zorgvuldige opbouw van de moe-
derhond kunnen wij ook sociale relatie opbou-
wen met onze hond. Wij kunnen niet ruiken 
als ma, dus moeten we zien en voelen om te 
welke houdingen en lichamelijke handelingen 
de hond wel of niet echt accepteert of prettig  
vindt en wanneer het verantwoord en zinvol 
is om door te gaan met een volgende stap of 
oefening. 
Direct (geur) contact en fysiek contact zijn 
daarbij essentieel, omdat dit in de sociale hon-
dentaal betekenis heeft. Aaien betekent direct 
geurcontact. Spelen met een speeltje geeft geen 
grenzen aan, maar met een lijf aan lijf spel, 
zoals ‘het bekkenspel’ met de handen van de 
baas, kan dat wel. 

Door de domesticatie is onze hedendaagse 
hond niet meer hondgericht maar mensgericht 
geworden. Dit heeft ook zijn basisbehoeften 
veranderd, die nu vooral gericht zijn op men-
sen. De hedendaagse hondenbaas die graag wil 
dat zijn hond – letterlijk – lekker in zijn vel 
zit en wil voldoen aan de behoeften van zijn 
hond, zal zich steeds bewust moeten zijn of hij 
zijn hond niet overvraagt met zijn eigen men-
selijke wensen. Kan je hond die ‘vrijheid’ of een 
oefening wel aan? Pas als we dat gecontroleerd 
hebben en weten, zullen we hem echt een lol 
doen met loslopen en spelen met andere hon-
den, samen met zijn baas…� n

ning in zijn lichaam te meten, zal er eerst voldoende vertrouwen 
moeten groeien tussen baas en hond. Dat is niet zozeer belang-
rijk vanuit rangordesystemen, maar omdat het voor ons de enige 
manier is om erachter te komen hoe de hond zich werkelijk 
voelt. De fysieke en emotionele acceptatie van die aanrakingen 
zijn het resultaat van de sociale relatievorming tussen de baas en 
zijn hond. Dit zal nooit met geweld afgedwongen kunnen wor-
den.  

O p b o u w
Het leren van grenzen en het duidelijkheid krijgen begint al 
meteen bij de geboorte. Moeder start haar fysieke contact en de 
lichamelijke verzorging van haar pups onmiddellijk; om schoon 
te maken, voor hun gezondheid, warmte en veiligheid. Voor die 
verzorging legt zij elke pup in de lichaamshouding die zij wil. 
Elke pup gaat genieten van haar lichamelijke handelingen, het 
contact en haar duidelijkheid. Hierdoor voelen zij zich prettig, 
geborgen, veilig, krijgen warmte en voedsel. De geur van de pup 
vertelt haar precies welke houding en lichamelijke handelingen 
een pup wel of niet echt accepteert of prettig vindt. Pas als die 
geurinformatie haar tevreden stelt en het verantwoord en zinvol 
is, zal zij haar volgende les  aan de pup geven. 

P u p  c o r r i g e r e n ?
Iedere gezonde pup heeft een aangeboren onderzoekings-
drang. Ook in zijn nieuwe omgeving zal hij dus alles willen 
onderzoeken, met al zijn zintuigen. Wij leggen hem daarbij 
voortdurend beperkingen op: we laten hem aan een riempje 
lopen, stoppen hem in een bench, we zetten hem op schoot 
en willen spelen wanneer het ons uitkomt, hij mag wel aan 
zijn eigen speeltjes komen maar niet aan de spullen van de 
baas... 
Confrontaties tussen pup en nieuwbakken baas (vreemde) 
liggen daarom voortdurend op de loer. Maar bedenk dat het 
opbouwen van de sociale relatie nog nauwelijks begonnen is! 

Maar wat doe je als de pup bijvoorbeeld te hard in je han-
den bijt? Fysiek straffen, een tik geven of op de rug leggen? 
Verbaal geweld gebruiken? 
Hoe doet de moederhond dat? Zij stopt de (sociale) interactie. 
De baas in spe kan dat net zo toepassen: door direct het spel te 
stoppen, de aandacht weg te halen. Hij bevriest/verstijft, zorgt 
dat er geen oogcontact meer is (negeren, focus verleggen) en 
zegt eventueel rustig en duidelijk ‘Nee’ of ‘Foei’. Gedraagt de 
pup zich weer rustig, dan hervat je het spel. Gaat hij weer te 
ver, dan direct weer de interactie stoppen.
Gaat de pup compleet door het lint, weet ie van gekkigheid 
niet meer wat hij doet? Meestal is dat het gevolg van te veel 
stress, je bent al te lang doorgegaan met interactie. Eventueel 
kan een rammelblikje of plantenspuit ingezet worden om de 
pup uit dit gedrag te halen, weer aanspreekbaar te maken. 
Deze ‘zware’ middelen zijn niet bedoeld als correctie op zich 
- dus niet raak gooien -, het is juist de bedoeling dat hierna 
weer interactie mogelijk is.

Bekkenspel’. Uitproberen en grenzen aftasten. Pups doen dit continue. 


